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UDÁLOSTI VE SVĚTĚ 

Evropská unie 

Předsednickou zemí EU se od 1.1.2022 stala Francie. V polovině letošního roku bude 

vystřídána Českou republikou; Evropský parlament má novou předsedkyni, kterou se 

18.1. stala Italka Roberta Metsoalová. 

Olympijské hry 

Ve dnech 4.-20.2. se v Pekingu konaly 24. zimní olympijské hry. Česká republika se v 

konečném pořadí národů umístila na 21. místě, když získala jednu zlatou medaili (Ester 

Ledecká – paralelní obří slalom ve snowboardingu) a jednu medaili bronzovou (Martina 

Sáblíková – rychlobruslení na 5000 metrů). 

Napadení Ukrajiny Ruskem 

Dne 21.2. uznala Ruská federace svrchovanost tzv. Doněcké a Luhanské lidové 

republiky, které vyhlásili proruští separatisté na východě Ukrajiny, a které jsou de facto 

pod nadvládou Ruska již od anexe poloostrova Krym v roce 2014. Současně na území 

těchto „republik“ vstoupila ruská vojska. 

Dne 24.2. ruská vojska vstoupila na celé území Ukrajiny a začala tzv. „Speciální vojenská 

operace“, která má dle vyjádření ruského prezidenta za cíl „demilitarizaci a denacifikaci 

Ukrajiny.“ Ve skutečnosti se jedná o nevyprovokované vyvolání válečného konfliktu. 

Rusko začalo ostřelovat a bombardovat jak vojenské a strategické cíle, tak celá města 

včetně obytných částí a infrastruktury pro civilní obyvatelstvo. Podpory v invazi se Rusku 

dostalo od Běloruska, které mu dalo k dispozici potřebnou infrastrukturu poblíž 

ukrajinských hranic a umožnilo vstup ruských vojsk na Ukrajinu ze svého území. 

„Speciální vojenská operace“, jak tento vpád ruský prezident nazývá, měla trvat pouze 

několik dní. Jedním z hlavních cílů bylo rychlé obsazení Kyjeva, odstranění prozápadně 

orientované vlády a prezidenta Volodymyra Zelenského a jejich nahrazení proruskými 

činovníky. Okupační vojska však narazila na tvrdý a odhodlaný odpor jak ukrajinské 

armády, tak civilních obyvatel, jehož důsledkem byly obrovské ztráty na technice i 

životech ruských vojáků, nemožnost obsazení velkých měst a realizace zamýšleného 

svržení vlády.  



 

PUBLIC 

Prezident Ukrajiny navzdory nabídkám na azyl v bezpečných zemích setrval v obléhaném 

Kyjevě. Zhruba po měsíci urputných bojů došlo ke stahování ruských vojsk z okolí 

Kyjeva s tím, že hlavní cíl „operace“ bude „osvobození“ Donbasu a vytvoření pozemního 

koridoru na okupovaný poloostrov Krym. Nejtěžší boje aktuálně probíhají o strategicky 

položené přístavní město Mariupol. Po stažení vojsk z oblastí okolo Kyjeva vyšlo najevo, 

že ruské jednotky se při okupování ukrajinských vesnic a měst pravděpodobně dopouštěly 

válečných zločinů na civilistech včetně jejich znásilňování a mučení.  

Reakce světa na ruskou invazi na Ukrajinu byla rychlá a jednotná; valné shromáždění 

OSN přijalo rezoluci o odsouzení vojenské agrese, přičemž proti jejímu přijetí hlasovalo 

pouze Rusko, Bělorusko, Eritrea, Sýrie a Severní Korea. NATO vydalo stanovisko, že se 

do konfliktu nebude personálně zapojovat, ale v případě jeho rozšíření bude bránit každou 

píď svého území. Zároveň byla zahájena vojenská pomoc bránící se Ukrajině formou 

dodávek různých typů zbraní i pomoc humanitární ve formě poskytování zdravotnické a 

hasičské techniky, léků, potravin, a dalších potřebných komodit. Evropská unie, USA a 

další státy schválily a postupně vyhlásily několik balíčků ekonomických sankcí včetně 

odpojení vybraných ruských bank od mezinárodního platebního systému, až po zákaz 

vývozu určitého zboží do Ruska a zabavování majetku ruských oligarchů na svých 

územích. Řada států vyhostila značné množství ruských diplomatů. V Rusku ukončilo v 

důsledku ekonomických sankcí i na základě vlastního rozhodnutí činnost mnoho 

zahraničních společností. Nejúčinnější sankcí se jeví zastavení odběru ropy a zemního 

plynu z Ruska, na její vyhlášení však mezi státy EU nepanuje shoda z obav před 

způsobením vážných ekonomických problémů některým státům, které jsou na dovozu 

těchto surovin z Ruska závislé. Ukrajina požádala o zrychlený vstup do EU.  

Válka na Ukrajině rozpoutala nebývalou uprchlickou vlnu, kdy bylo k opuštění svých 

domovů dohnáno již přes 4.000.000 Ukrajinců, ať už do bezpečnějších oblastí Ukrajiny 

anebo do zahraničí. Největším zahraničním příjemcem uprchlíků je Polsko. O 

podmínkách ukončení válečného konfliktu je usilováno v sérii mírových rozhovorů mezi 

ukrajinskými a ruskými představiteli na úrovni ministrů zahraničí a jejich vyjednávacích 

týmů, které probíhají na území Turecka, nebo formou videokonferencí, přičemž se 

rýsoval kompromis ohledně souhlasu Ukrajiny s jejím nevstoupením do NATO a 

budoucím neutrálním statusem, nicméně hlavním zádrhelem jednání se jeví neochota 

přistoupit na ruské územní požadavky (uznání Krymu za ruské území a uznání 

svrchovanosti tzv. Doněcké a Luhanské republiky).  
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Proběhlo jednání ruského prezidenta Vladimíra Putina s jeho francouzským protějškem 

Emmanuelem Macronem v Moskvě 7. února 2022. Macron tehdy věřil, že se s Putinem 

dá vyjednávat, o což se neúspěšně pokoušel po celý rok.  
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Trosky po rusko-ukrajinských bojích ve městě Buča 6. dubna na Ukrajině. 

 

Na snímku ze 7. března se tisíce lidí snaží uprchnout do Kyjeva po zdemolovaném mostě 

z ukrajinského města Irpiň. 
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Mariupol po ruském bombardování porodnice 9. května. 

 

Celková bezpečnostní situace ve světě je v důsledku války na Ukrajině velmi napjatá, 

jedná se o největší válečný konflikt na území Evropy od konce 2. světové války. Jeho 

oběti se počítají již v řádech desetitisíců. 

Z obav z expanzívní politiky Ruska žádá o vstup do NATO dosud neutrální Finsko a 

Švédsko.  

Koronavirus v Číně 

Koronavirus v Číně se šíří v listopadu už obrovskou rychlostí a mohl by nakazit až 

desetinu světové populace. Čína vyhlašuje nulovou toleranci ke koronaviru, uzavírá 

některá města a izoluje až 20 milionů lidí, zpřísňuje protinákazová opatření, proti kterým 

se v zemi konají mohutné prostesty. Už během prosince ale rozvolňuje, lidé mají jen 

mírné příznaky a nákaza variantou omikron není již tak nebezpečná. 
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Klimatická krize v Rohu Afriky 

Klimatická krize tvrdě dopadá na region 

Afrického Rohu. Nebývalé sucho – 

nejhorší za uplynulých 40 let a absence 

dešťů představují pro životy Somálců a 

Etiopanů katastrofu. Přesto, že za krizi 

mohou podle odborníků dopady 

klimatické změny, zoufalou situaci 

prohlubují i další faktory jako je válka na 

Ukrajině, která už tak těžce zkoušeným Somálcům zvýšila ceny energií, paliva a tím i 

základních potravin. Neustává mezinárodní finanční a humanitární pomoc. 

Královna Alžběta 

Dne 8. září zemřela ve věku 96 let královna Alžběta 

II. Panovnice stála v čele Spojeného království 70 

let a 214 dní, což ji řadí na druhé místo mezi nejdéle 

vládnoucími panovníky po Ludvíku XIV. 

I přes velký počet svých funkcí zasahovala královna 

do politiky v souladu s britským zvykovým 

právem jen výjimečně.  V dubnu 2018 bylo na její 

přání rozhodnuto, že ji v 

čele Commonwealthu nahradí po její smrti 

syn Charles, princ z Walesu. 

 

Počet lidí na planetě 

V polovině listopadu dosáhl počet lidí na planetě osmi miliard. Přičemž výrazně největší 

nárůst obyvatel je zaznamenán v Asii a Africe. Odborníci předpokládají, že růst potrvá až 

do roku 2050, pak by měl přijít pokles.  
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DOMÁCÍ UDÁLOSTI 

Dne 13.1. získala vláda v čele s premiérem Petrem Fialou důvěru většiny poslanců při 

hlasování v Poslanecké sněmovně Parlamentu České republiky.  

Spor ČR a Polska 

Třetího února premiéři ČR a Polska ukončili spor ohledně negativního vlivu těžby v 

polském dole Turów na české území podepsáním dohody, jejímž obsahem byly jak 

finanční kompenzace pro ČR, tak bezpečnostní záruky do budoucna.  

Odsouzení ruské agrese na Ukrajině, uprchlíci 

Dne 24.2. Sněmovna na mimořádné schůzi odsoudila ruskou agresi vůči Ukrajině, a to 

jednoznačně hlasy všech přítomných poslanců; o den později přijal usnesení v obdobném 

duchu i Senát. Premiér ČR Petr Fiala uskutečnil spolu s premiéry Polska a Slovinska 

návštěvu obléhaného Kyjeva, během níž se setkal i s prezidentem Ukrajiny Volodymyrem 

Zelenským. ČR je jednou z nejvytíženějších zemí, která je cílem obyvatel prchajících 

před válkou na Ukrajině. Aktuálně zde získalo azyl již přes 300.000 ukrajinských občanů, 

přičemž se z 80 % jedná o ženy, děti a seniory. Za účelem zvládání náporu uprchlíků 

vyhlásila vláda ČR od 4.3. na 30 dní nouzový stav. Humanitární pomoc je ze strany ČR 

poskytována jak zajištěním ubytování (ve státních zařízeních či finančním přispíváním 

poskytovatelům ubytování), tak možností zaměstnání bez pracovního povolení a 

automatickým poskytnutím víza na 3 měsíce. Probíhá snaha o maximální integraci 

uprchlíků do české společnosti včetně zajištění míst pro děti v předškolních a školních 

zařízeních. Před válkou prchající lidé mohou obdržet dávku ve výši 5.000,-Kč, mají 

možnost bezplatně využívat některé druhy veřejné dopravy a řešit případné škody z 

dopravních nehod na Ukrajině registrovaných motorových vozidel přes Českou kancelář 

pojistitelů. V souvislosti s vývojem ozbrojeného konfliktu budou přijatá opatření 

modifikována.  

Covid 19 - ústup epidemie  

Epidemie COVIDu-19 se dala (doufejme, že už definitivně) na ústup, tudíž již nebylo 

nadále nutné prodlužovat nouzový stav, který skončil 26.12. loňského roku. Začít mohlo i 

postupné rozvolňování protiepidemických opatření, a tak od 13.3. bylo možné po velmi 

dlouhé době jít opět na nákup bez respirátoru. Používání respirátorů je aktuálně povinné 
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již jen ve veřejné dopravě, ve zdravotnických zařízeních, v zařízeních sociální péče a na 

hromadných akcích. 

Rozsáhlý požár v Českém Švýcarsku 

V národním parku České Švýcarsko s unikátními pískovcovými útvary a biotopem 

vypukl 24.7. rozsáhlý lesní požár. Jedná se zřejmě o největší požár, který kdy Česko 

zasáhl.  Lidé ve středních a východních Čechách se probudili v dýmu. Už v noci 

zaznamenali neobvyklý zápach ve vzduchu, kouř se dostával velmi daleko, a to až na 

Vysočinu a cítit byl i v naší obci. Ohnisek bylo mnoho a požár zachvátil asi 1000 hektarů 

lesa. V obci Mezná propuklo ohnivé peklo. Mnoho lidí muselo být evakuováno a 

plameny pohltily i jejich domy. Hasiči profesionální i dobrovolní z různých koutů naší 

republiky se snažili nepřetržitě ve dne v noci všemi možnými způsoby požár zlikvidovat. 

Navzdory vyčerpávajícímu a maximálnímu úsilí všech hasičů a kvůli nepříznivým vlivům 

počasí došlo k jeho uhašení až 12. srpna. 
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Dne 1. července bylo společným zasedáním české vlády a Evropské 

komise na zámku v Litomyšli zahájeno české předsednictví Rady Evropské unie. 

Kvůli vzrůstajícímu počtu ilegálních migrantů začala česká policie střežit česko-

slovenskou hranici. 

V říjnu proběhl v Praze první summit Evropského politického společenství. 

Dne 25. října v Česku proběhlo pozorovatelné částečné zatmění Slunce. 

Dne 23. září začaly v Česku volby do zastupitelstev obcí a první kolo senátních voleb. 

Novým pražským arcibiskupem se stal Jan Graubner.  

Milostivé léto 

V lednu skončila akce Milostivé léto I, během níž měli možnost dlužníci u 

veřejnoprávních institucí zaplatit jistinu a fixní poplatek exekutorovi a ukončit tak 

mnohdy roky vlekoucí se exekuce.  

Energetická krize 

Samotný začátek roku byl poznamenaný energetickou krizí a rostoucími cenami, plynu, 

elektřiny a následně i dalších energetických komodit. Na konci srpna vystoupala cena 

elektřiny na téměř tisíc eur za megawatthodinu – nejdražší byla 26. srpna a to 984 eur za 

megawatthodinu. 

Inflace 

V září tohoto roku vystoupala meziroční inflace na rovných 18 procent. Pomoc lidem 

s placením účtů za elektřinu a plyn řešila vláda zastropováním cen.  

Pražské metro 

Byla zahájena stavba trasy D pražského metra, která usnadní pohyb po Praze a zmírní 

dopravní komplikace. Do provozu byly navráceny také trolejbusy, čímž se přispěje 

k čistotě ovzduší. 

Od července 2022 schválila vláda výši životního minima na 4620 Kč.  

Po útoku mačetou na učilišti v Praze zemřel žákem napadený učitel.  
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U pacienta pražské Ústřední vojenské nemocnice byl potvrzen první případ opičích 

neštovic v Česku. 

Poslanecká sněmovna vydala bývalého premiéra Andreje Babiše k trestnímu stíhání 

v kauze Čapí hnízdo. 

České profesionální tenistky Barbora 

Krejčíková a Kateřina Siniaková zvítězily ve 

finále ženské čtyřhry na Australian Open. 

V červenci též zvítězily na Wimbledonu ve finále 

ženské čtyřhry.  

 

Ester Ledecká obhájila zlatou medaili v paralelním obřím slalomu 

snowboardistek na Zimních olympijských hrách 2022. 

Na Zimních olympijských hrách 2022 si Martina Sáblíková v závodě rychlobruslařek na 

5000 metrů dojela pro bronzovou medaili. 

Osobnosti, které nás v tomto roce opustily navždy 

Zemřel herec, komik a bavič Alois Náhlovský (72), známý gynekolog a popularizátor 

sexuologie Radim Uzel (82), filmový a divadelní herec Josef Abrhám (82), režisér a 

scénárista Dušan Klein (82),ve věku 102 let zemřela Meda Mládková, historička 

a sběratelka umění, mecenáška, zakladatelka Nadace Jana a Medy Mládkových a Musea 

Kampa.  

 

POČASÍ 

Tento rok byl jako celek teplotně silně a srážkově mírně nadnormální. Zima 2021/2022 

byla mimořádně teplotně nadnormální. Pravého zimního počasí jsme se dočkali až ve 

dvou prosincových týdnech před Vánocemi, kdy jsme dne 13. a 14.12. naměřili nejnižší 

teplotu v roce 2022, -15°C. Naopak nejvyšší teplotu jsme zaznamenali dne 21.7., a to 

36°C. Srážková bilance se po suchém jaru pak stabilizovala v průběhu vlhkých letních 
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měsíců června a srpna A byly tedy vytvořeny příznivé podmínky k růstu hub. Zvláštností 

bylo i velmi teplé a stabilní počasí v říjnu a v první polovině listopadu.  

 

Jaro 

Březen byl mimořádně suchý s pouhými 4 srážkovými dny, duben byl chladnější a vývoj 

v přírodě se zpomalil. Květen byl naopak teplejší než obvykle a začal se projevovat mírný 

nedostatek vláhy. Dne 20.5. jsme se dočkali teploty až 29 °C a ani tzv. „ledoví muži“ se 

nijak neprojevili.  

 

Léto 

V červnu bylo teplo a vlhko, vláhový deficit se tak postupně vyrovnával díky vydatným 

dešťům. Teplota se dostala až na 33 °C a také noci byly teplé. Druhá polovina června ve 

znamení tropických dní i nocí, hodně bouřek rychlých záplav. V naší obci však naštěstí 

nebyly bouřky a jejich následky nijak dramatické na rozdíl od jiných částí republiky 

(Jižní Čechy, Táborsko, Týn n. Vlt. atd). 

Červenec byl teplý s menším množstvím srážek. Tropická vedra pokračovala s menšími 

přestávkami také v srpnu a to až do konce měsíce a sužovala nejen Česko, ale mnohem 

více další místa v Evropě jako je Španělsko, Portugalsko a např Itálie, kde vysychaly i tak 

mohutné řeky, jako je Pád a bez vody se ocitly i mnohé přehrady. 

Srpen přinesl jak krásné slunečné dny, tak i vydatné srážky.  

 

Podzim 

Září se v tomto roce nevyznačovalo stálým počasím, bylo dosti srážek – celkem pršelo ve 

20 dnech. Teprve říjen přinesl tzv. babí léto, kdy panovalo teplé a slunečné počasí a 

proběhla řada nádherných, zářivých a teplých dní. Příjemné počasí pokračovalo částečně i 

v listopadu.  

 

Zima 

Podobně jako listopad bychom i tento první zimní měsíc mohli nazvat měsícem dvou 

tváří. Vystřídala se období teplejší, někdy až připomínající jaro s obdobím pravé zimy. 

Prosinec byl srážkově nadnormální a teplotně normální, kdy pravé zimy jsme se dočkali 

jen necelé dva týdny před svátky. Těsně před Štědrým dnem se výrazně oteplilo, sníh 
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zmizel a Vánoce byly zase tzv. na blátě. Poslední dny v roce se pak denní teploty 

pohybovaly nad nulou a to až 9°C.  

 

Události v počasí ve světě 

Mnohé země zažívají extrémní vedra a sucha, vysychají i obrovské řeky v Asii, ale i 

v Evropě. Miliony lidí jsou tak ohroženy nedostatkem vody a výpadky elektřiny. 

V důsledku nízkých hladin řek musejí továrny přerušovat provoz, mnohá úroda přichází 

vniveč a přepravní lodě musí zmenšovat náklady. Třetí největší řeka světa, čínský veletok 

Jang-c-ťiang je na severní polokouli jen jednou z mnoha řek a jezer, které se v důsledku 

neutuchajících veder a nedostatku srážek zmenšují a vysychají. 

Čína zažila vlnu veder, kterou nepamatuje od r. 1961, kdy se o teplotách začaly vést 

údaje.  

 

Historické sucho panovalo také v povodí americké řeky Colorado, což přimělo federální 

úřady vydat varování před nedostatkem vody a před výpadky elektřiny ve státech, jako 

jsou Nevada, Arizona a Kalifornie.  

 

Neobvykle horkým a suchým počasím trpěla i Evropa, vysychal německý Rýn a italský 

Pád. Obvykle svěží a zelené britské ostrovy postihlo nezvyklé sucho a horko a nejsušší 

červenec v Anglii od r. 1836! Bez vody se ocitly i mnohé přehrady.  

Podle zprávy vědeckého orgánu OSN se svět od předindustriální doby oteplil přibližně  

o 1,1 °C a ještě nějakou dobu se bude oteplovat, i kdyby už žádná země nevypustila 

žádné emise skleníkových plynů.  

 

INVESTIČNÍ AKCE 

Výstavba chodníků 

Na jaře se naplno rozběhly práce na výstavbě nových chodníků v obci. Po náročné opravě 

kulturního domu a základní školy se jedná o další velkou investici za posledních několik 

let. Již několik let předtím byla dokončena projektová dokumentace a následně obec 

zažádala o dotaci na finančně velmi náročné dílo. Státní fond dopravní infrastruktury tak 

přispěl na financování výstavby částkou 5,5 mil. Kč, na doplacení prací do celkové výše 

11,8 mil. Kč vzala obec úvěr. Práce prováděla firma Agrostav Pardubice a.s.  
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Začaly se budovat najednou dva úseky o délce 195 a 320 m. Nejednalo se však o 

jednoduchou výstavbu, neboť každý z obou úseků měl svá specifika a složitosti a 

komplikace. Na úseku navazujícím na již stávající chodník podél hřiště bylo potřeba 

vystavět mostek přes propustek u splavu a téměř po celé délce také gabionovou opěrnou 

zeď. Druhá část chodníku začíná od vjezdu na hřiště a pokračuje až k základní škole. Zde 

bylo potřeba upravit stávající křižovatku u pomníku padlých a vyznačit nové stání pro 

autobusy na vhodnějším místě.  

Provoz na silnici během roku byl omezen nepřetržitě probíhajícími pracemi, kdy některé 

úseky chodníku musela firma po sobě i několikrát opravovat. A samozřejmě, tak jak to 

bývá u každé větší stavby, vyskytly se i zde nenadálé problémy a komplikace, které bylo 

potřeba řešit. Chodníky jsou však hotové a nejen že významně přispívají k bezpečnosti 

v dopravě, ale  celkově též pozvedly vzhled této části obce.  
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Další investiční akce 

Velkou investiční akcí byla rozsáhlá 

rekonstrukce elektrického vedení, 

kdy investor akce – firma ČEZ 

pokládala v naší obci elektrické 

vedení do země. Elektřina už tedy u 

nás nebude vedena vzduchem 

prostřednictvím kabelů a drátů na 

sloupech, ale hluboko pod zemí.  

Cílem by mělo být méně havarijních stavů a přerušení dodávek el. energie např. při 

bouřkách a silném větru, který dráty či kabely často poškodil. Avšak tato zmíněná 

rekonstrukce se netýkala části obce od transformátoru u Stavebnin Stupka směrem 

k Žichlínku. 

Zároveň zmíněná akce však zasáhla významně do veřejného osvětlení, neboť ČEZ 

demontoval sloupy elektrického vedení a na některých z nich měla obec umístěna 

osvětlovací tělesa veřejného osvětlení. V souvislosti s tím bylo tedy potřeba položit 

v určitých částech obce nové napájecí kabely a instalovat i nové lampy. 

Nový asfaltový koberec dostala obecní cesta vedoucí mezi kulturním domem a domem 

čp. 93 (dříve Jílkovi), na dokončení rekonstrukce elektrického vedení se čekalo i 

s opravou částí chodníků u pohostinství a před obecním úřadem, vydlážděn byl i přístup 

na hřbitov a prostranství u kostela a za pomoci dotace z Dobrovolného svazku obcí 

Lanškrounsko opravena hřbitovní zeď. Prostranství u dětského hřiště bylo obohaceno o 

pěkný dřevěný altánek. 
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V kulturním domě byly doplněny akustické desky a panely, které by měly snad 

definitivně upravit dosud nevyhovující akustiku v sále i přísálí. 

Obec rozhodla o zbourání 

montované stavby prodejny 

v Květné. Po léta nebylo 

možné zajistit její provoz a 

rychle chátrala. Prodejna 

fungovala naposledy v r. 

2013, kdy zde třikrát 

v týdnu prodávala paní Jitka 

Viciánová smíšené zboží, a 

čerstvé pečivo, které si lidé 

objednali přivezla 

z Lanškrouna. V té době posloužila prodejna též jako příjemné místo k setkávání místních 

obyvatel. Zbourání prodejny tedy byla celkem neveselá akce.  

Cyklostezka Luková – Lanškroun 

Již v roce 2005 vznikla po dohodě mezi Městem Lanškroun a přilehlými obcemi 

jednoduchá studie, která naznačovala trasy jednotlivých cyklostezek, které by měly vést 

paprskovitě vždy od Lanškrouna do určité obce. Postupně se začalo s jejich realizací, 

ačkoliv rychlost výstavby byla a je do značné míry závislá na finančních možnostech. 

Většina cyklostezek coby finančně velmi náročných staveb, byla financována z dotací 

převážně ze Státního fondu dopravní infrastruktury a to prostřednictvím Dobrovolného 

svazku obcí Lanškrounsko. Doplatek dotace byl pak hrazen ze sdružených financí Města 

Lanškrouna a příslušné obce. Mezi prvními byla postavena cyklostezka z Lanškrouna do 

Albrechtic, dále do Rudoltic, Žichlínka a Sázavy a nyní se konečně dočkáme i 

cyklostezky Luková – Lanškroun, o kterou jsem ještě jako starostka obce žádala oficiálně 

Zastupitelstvo Města Lanškrouna, nežli jsem skončila ve funkci z obavy, aby se na 

Lukovou nezapomnělo. Je dobře, že se na přípravě potřebné a složité projektové 

dokumentace pracuje i v letošním roce a že bude možné ještě možné využít některé 

z dotačních možností a jak bylo uvedeno v letošním Lukovském zpravodaji. 
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Restaurování křížů, Božích muk 

Jako téměř každým rokem i letos obec přikročila k restaurování 

drobných sakrálních památek, které zdobí intravilán neboli 

zastavěnou část vesnice, ale i místa mimo něj – mezi poli apod.  

Byl opraven pilíř s křížem s figurou ukřižovaného Krista u kaple 

v obci Květná u Lukové, Boží muka u polní cesty na Damníkov 

a Rudoltice. 

 

 

 

KOMUNÁLNÍ VOLBY A VOLBY DO SENÁTU 

Ve dnech 23. a 24. září 2022 se uskutečnily volby do zastupitelstev měst a obcí. Volební 

účast v Lukové činila 46,62 %. Kandidátka „KDU-ČSL a nezávislí“ získala 57,69 % 

hlasů, tedy 6 mandátů a „Hasiči“ 35,04% platných hlasů, což jsou 3 členové 

zastupitelstva. 

Výsledky voleb do Zastupitelstva obce Luková:  
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Na ustavujícím zasedání 24. října zvolili zastupitelé starostou obce Petra Celého, 

místostarostou Petra Duspivu.  

Předsedou kontrolního výboru se stal Miroslav Krsek, členy se stali Mgr. Jaromíra Celá a 

Pavel Štefl. Předsedou finančního výboru byla zvolena Ing. Věra Kovářová DiS, členy se 

stali Ing. Petr Kotěra a Ing. Jakub Baborák.  

V senátních volbách byl za volební obvod Ústí nad Orlicí zvolen kandidát KDU-ČSL Petr 

Fiala, dlouholetý starosta města Letohrad.  
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA 

Rozloučili jsme se:  

 

Fišer Josef, Görnerová Lucie, Němeček František, Paluřík 

František, Paulus Josef 

 

 

V roce 2022 se do naší obce narodili občánkové: 

 

Hala Jonáš, Kovář Lukáš, Miko Jaroslav, Pacovský Jan, Prosecká     

Viktorka, Vaníček Jaroslav a Výmolová Amálie.  

 

 

 

Nejstarší občankou Lukové a Květné je v tomto roce paní Miloslava Dvořáčková, která 

oslavila 25. listopadu 2022 své 95. Narozeniny. 
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Ze zpráv na webu obce 

 

 

Vítání občánků 

Celkem osm dětí přivítali mezi nás jménem obce starosta Petr Celý a Eliška Dreslerová. 

Vítání probíhalo v přísálí kulturního domu. Čtyřem chlapcům a dvěma holčičkám přišly 

předvést své kulturní vystoupení děti z mateřské školy s pí učitelkou Katkou Vašíčkovou. 
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První svatba na obecním úřadu 

Den 1.dubna si vybrali jako svůj den 

svatební pí Marcela a Karel Fabiánovi 

s přáním, aby byli oddáni v Lukové. Díky 

matrikářce paní Valentové z MěÚ 

Lanškroun se mohl stát oddávajícím 

současný starosta Petr Celý, který si této 

příležitosti dle svých slov náležitě 

považoval.  
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TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 
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„Tři králové“ v podobě pěti skupinek dětí a pod vedením pěti dospělých vykoledovali 

21 150,- Kč v Lukové a 5 107 Kč v Květné. Celkem tedy 26 257 korunami přispěli dárci 

v naší obci na charitativní účely a všem potřebným. 

 

ZÁKLADNÍ A MATEŘSKÁ ŠKOLA 

V letošním školním roce začalo navštěvovat 

1. třídu 7 dětí. Jim i dalším dětem slouží nová 

venkovní učebna. Učebnu škola získala díky 

mezinárodnímu ocenění pí učitelky Markéty 

Jurkové za projekt Englishspeakingcountries. 

Za finanční odměnu ve výši 200 000 Kč a 

s dofinancováním obce 100 000 Kč byla 

učebna vybudována na školní zahradě, a to 

v rámci dobrovolnické akce některých ochotnýchtatínků.  

 

Stejně jako v minulých letech se starší žáci naší školy zapojili do mezinárodních 

eTwinningových projektů. První náš letošní projekt se jmenuje 
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LittleEnglishTeachers(Malí učitelé 

angličtiny) a partnery našich dětí byli žáci 

slovenské školy z Vranova nad Ťoplou. 

Prostřednictvím společných zábavných 

aktivit se žáci učili anglicky. 

Fotografie dětí ze 3. – 5. ročníku s pí učitelkou 

Markétou Jurkovou 

 

V zimních měsících absolvovaly děti jako 

obvykle plavecký a lyžařský výcvik a 

bruslení na zimním stadionu  v Lanškrouně.  

 

 

Mateřská škola 

 

 



 

PUBLIC 

Základní škola 

 

Ve školním roce 22/23 bylo v ZŠ 27 dětí a v MŠ 25 dětí. 

 

RŮZNÉ 

Pardubický kraj dlouhodobě pomáhá 

obcím a jejich obyvatelům i tak, že 

vyhlašuje tzv. kotlíkové dotace, které 

pomohou žadatelům získat nové 

ekologičtější kotle na vytápění domů 

Naše obec se stále potýká s narůstajícím 

množstvím směsného komunálního 

odpadu, ačkoliv možnosti třídění odpadu 

se dlouhodobě zlepšují a obec trvale 

pořizuje kontejnery na další a další druhy 

odpadu (textil, kovové odpady, drobné 



 

PUBLIC 

elektro), aby svým obyvatelům třídění co nejvíce usnadnila. A to má od r. 2030 začít 

platit zákaz skládkování využitelného odpadu! Jak se tuny směsného odpadu v Lukové 

zvyšují a jaké je složení odevzdaného odpadu ukazuje uvedená tabulka a graf (údaje za 

rok 2022 však budou známy později). 

Tak jako v minulých letech i letos se obec prostřednictvím Sdružení obcí Orlicko zapojila 

do společného nákupu energií na komoditní burze, aby získala významnou úsporu oproti 

běžným aktuálním cenám.  

S přibývající plochou nových chodníků, které obec musí v zimě udržovat, je třeba 

pořizovat postupně i novou komunální techniku.  

V letošním roce pořídila nový 

traktor Kioti KL 2520 se 

sněhovou radlicí, sypačem, 

dále pak valníkem a 

nakladačem. Zároveň 

disponujeme zahradním 

traktorem Seco, který je na 

zimu osazen zametacím 

kartáčem pro údržbu chodníků. Obec je tak na zimní údržbu připravena. Původní traktor 

Zetor z roku 1968 byl na základě odborného posudku prostřednictvím dražby prodán 

novému majiteli za částku 153 tis. Kč.  

 

PŘÍRODA KOLEM NÁS 

V posledních letech můžeme v katastru naší obce spatřit i 

vzácnější živočichy. Na polích a zamokřených lukách se 

vyskytuje volavka bílá, která hnízdí v rákosinách a 

v minulých letech se zde tolik neobjevovala. Je zákonem 

chráněná. 

V okolí Kozího rybníka byl spatřen jeřáb popelavý, a dokonce i husy divoké, jak mi sdělil 

p. Kotěra z mysliveckého spolku. 
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Na školní zahradě buďve staré kůlně nebo ve vzrostlých smrcích zase sídlí vzácná sova 

pálená, jejíž populace dlouhodobě také klesá. V ČR je zvláště chráněná jako silně 

ohrožený druh.  

Naopak dlouhodobě jsou přemnožena divoká prasata a lišky – ty mají v přírodě čím dál 

méně potravy rovněž v důsledku velkoplošného hospodaření. Drobné zvěře jako např. 

zajíců totiž stále ubývá, nemají již v polích svá přirozená útočiště jako jsou meze a 

remízky. 

Životního prostředí pro ptáky a divoká zvířata obecně ubývá. Jelikož mi je už přes 60 let, 

pamatuji si dobře, že jsme dříve vídali nejen v přírodě, ale i v okolí svých domů více 

brouků a motýlů. S tím, jak mají lidé své domy stále novější a upravenější, jak nízko 

sečou sekačkami své pozemky, tak ubývá životní prostředí pro některé ptáky a drobné 

živočichy. V obci vidíme hlavně louky, na kterých se intenzívně hospodaří, a tak už se jen 

málokde můžeme potěšit pohledem na klasickou rozkvetlou louku s kopretinami, zvonky, 

kohoutky, čekankami, slézy atd. Někteří lidé si to však uvědomují, nesekají trávu všude 

kolem sebe tak často, dokonce si objednají osivo např. s názvem Rozkvetlá louka a 

osévají jím své pozemky. To pak je teprve vidět rozmanitost druhů lučních rostlin, které 

jsme byli zvyklí okolo sebe vidět v době našeho mládí běžně. 
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KULTURNÍ A SPORTOVNÍ AKCE, UDÁLOSTI 

Začátek roku a předjaří roku 2022 bylo opravdu bohaté na různé kulturní i jiné události 

v obci.  

Obecní ples 

Absolutní novinkou mezi tradičními a obcí pořádanými akcemi se stal letošní první 

ročník obecního plesu. Setkal se velký zájmem a spokojeností místních, ale i přespolních 

návštěvníků. A nechybělo nic z toho, co má na pořádném plese být – předtančení souboru 

Jitřenka z Horní Čermné, tombola, živá hudba Kanci paní nadlesní a výborná kuchyně 

Jaromíra Konárka. Všichni zúčastnění si odnesli hezké zážitky a těšili se na další ročník 

plesu. 
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Dětský maškarní karneval 

Dětský karneval je tradičně hojně navštěvovanou 

akcí. Letošní účast však překonala veškeré předchozí. 

Po tzv. „covidových letech“ byly děti z Lukové, 

Květné i širokého okolí rády za společnou zábavu ve 

spoustě zajímavých masek a tak ještě  před začátkem 

karnevalu chyběly pro spoustu dětí balíčky 

s drobnými dárky určenými původně pro každé dítě, 

které přijde. 

Veškerou zábavu organizoval a o soutěže se staral 

dětmi oblíbený Standa Celý v převleku za klauna.  
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Beseda o historii 

Pan Stanislav Vimr si na březen připravil pro zájemce již několikátou besedu o historii, 

tentokrát se přednáška s promítáním zajímavých dokumentů týkala historie Lanškrouna, 

Lukové a Květné.  

 

 

Vyprávění o Orlických horách 

Velkým koníčkem pana Rostislava 

Bartoně, rodáka z blízkého Trpíka, je 

fotografování, a to nejvíce přírody 

Orlických hor. Po celém okrese je zván 

na besedy a promítání svých snímků. 

V únoru letošního roku přijel i do 

Lukové, a tak jsme se sešli v přísálí 

kulturního domu a potěšili se 

vyprávěním, zajímavými záběry zvířat, 

ale i krásou krajiny našeho nedalekého okolí. Součástí besedy byla i menší výstava 

velkoformátových fotografií pana Bartoně. 
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Jaromír Hanzlík 

Jelikož má naše obec už několikátý rok opravený a nově zařízený 

kulturní dům se vším příslušenstvím, může si konečně dovolit 

pozvat pro své občany ke kulturním vystoupením i populární 

osobnosti – tentokrát pana Hanzlíka. Ten pozvání přijal a vstupenky 

na jeho besedu byly brzy rozebrány již v předprodeji. Pan Hanzlík 

opravdu nezklamal a vyprávěním příhod ze svého hereckého života 

zaujal a pobavil všechny přítomné. 
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Ukliďme Česko 

Nejen s kulturními akcemi se pojil začátek a jaro letošního roku. I přes nepřízeň počasí 

přišli letos dobrovolníci uklízet nepořádek v Lukové a v Květné. Sebralo se okolo 250 kg 

odpadků. Odměnou dětem i dospělým bylo posezení s opékáním buřtů na zahradě u 

obecního úřadu.  
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Lukovský mandel 

Nepřízeň počasí a dešťové přeháňky provázely letos všechny pěší účastníky i 

cykloturisty. Přesto se jich akce zúčastnilo okolo 300!  

 

Na startu 

 

Na trase 
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Vcíli 

 

Přehlídka trofejí ulovené zvěře 

Na jaře tohoto roku se sál našeho kulturního 

domu stal místem nevšední slavnostní 

události - hostil Chovatelskou přehlídku 

trofejí zvěře ulovené v mysliveckém roce 

2021 v honitbách okresu Ústí nad Orlicí. 

Trofeje svých úlovků k ohodnocení mohly 

předložit všechny myslivecké spolky vedené 

pod jednotlivými úřady okresu, jmenovitě 

Vysoké Mýto, Ústí nad Orlicí, Česká Třebová, 

Lanškroun, Králíky a Žamberk. Na organizaci 

výstavy se aktivně podíleli též členové 
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Mysliveckého spolku Luková. Zajímavé vyprávění bylo připraveno i pro děti. V 

celkovém počtu se jedná o úctyhodných 85 uznaných honiteb.  Součástí výstavy bylo i 

vystoupení Trubačů od zemské brány. 

 

 

Letní kulturní a sportovní akce 

Po řadě jarních ať sportovních, kulturních či jiných společenských akcí jsou na řadě různé 

letní akce spíše zábavného charakteru. Jedná se zejména o tradiční pouť konanou v areálu 

u fotbalového hřiště a fotbalový turnaj starých gard konaný v tomtéž termínu, oblíbené 

letní kino – letos zvítězil v anketě k promítání film „Kdyby radši hořelo“, soutěž 

chladnokrevných koní v Květné, či Svatovavřinecká pouť v Květné. Tuto sérii zakončuje 

ve druhé 

polovině srpna 

již tradičně 

v širokém okolí 

vyhlášený 

myslivecký 

táborák, 

motosraz a 

loučení 

s prázdninami.  

 

 
Z pouti 
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Svatovavřinecká pouť v Květné 

Naše nevelká osada Květná vždy ožije na svátek sv. Vavřince. Právě jemu je zasvěcena 

místní kaplička, v níž pan farář Kolovratník slouží v tuto dobu poutní mši. Jedná se o 

oblíbenou a hojně navštěvovanou slavnost věřícími, ale též ostatními příznivci pěkného 

sousedského posezení v typicky venkovském prostředí, při muzice a občerstvení, 

kterénásleduje krátce po bohoslužbě.  

 

Pan Zdeněk Štefan vždy zajistí kvalitní hudební produkci některé z dechových kapel. 

Zpěvák lidových písní Jožka Šmukař často provází hudební program slovem,jako tomu 

bylo i v letošním roce, a někdy přijede i se svou kapelou. Letos k poslechu i tanci zahrála 

dechová hudba Krajanka a imitátor Václav Faltus z Letohradu se zase postaral o to, 

abychom se od srdce zasmáli. K tomu všemu přispělo i pěkné počasí,jaké při této akci 

naštěstí bývá obvyklé a spokojeným až 300 návštěvníkům vyhrávali muzikanti až do 

večera. 
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Ze soutěže chladnokrevných koní 

 

Letní putovní kino 
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Po horkém létě plném různorodých akcí pro veřejnost následovala série neméně 

zajímavých a zábavných podzimních a poté předvánočních událostí zakončujících 

kalendářní rok.  

Přátelské setkání se seniory 

Kromě společné večeře a dalšího občerstvení přispělo k dobré náladě vystoupení dětí 

z mateřské školy pod vedením paní Kateřiny Vašíčkové, chybět nemohla ani bohatá 
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tombola, historické fotografie pana Vimra a nakonec obvyklá volná zábava při hudbě, 

kterou zajišťoval Standa Celý.  

 

Varhanní koncert 

Začátkem listopadu rozezvučel unikátní varhany v našem kostele mladý studen Martin 

Bureš z Lanškrouna spolu s varhaníkem Františkem Dvořákem za Zábřeha na Moravě.  

Divadlo pro děti 

Pohádka pražského CZIDIVADLA O křišťálovém srdci rozveselila v našem kulturním 

domě děti a pak v těsném a kadoročně se opakujícím sledu za sebou probíhaly 

předvánoční jarmark, mikulášská nadílka, Česko zpívá koledy a adventní koncert, 

ping-pongový turnaj a přátelské hokejové utkání Luková – Damníkov.Úplným 

zakončením roku se pak v posledních letech stala společná povánoční vycházka okolím 

naší vesnice.  

 



 

PUBLIC 

 

ADVENTNÍ KONCERT 
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VÁNOČNÍ VÝZDOBA NA NÁMĚSTÍ A BETLÉM U OBECNÍHO ÚŘADU OD PANÍ PACHLOVÉ 

 

TRADIČNÍ TURNAJ VE STOLNÍM TENISU 

 

PŘÁTELSKÉ HOKEJOVÉ UTKÁNÍ LUKOVÁ - DAMNÍKOV 
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POVÁNOČNÍ POCHOD 

 

 

OSOBNOSTI NAŠÍ OBCE 

Ing. Stanislav Vimr 

V tomto zápise alespoň krátce představím významnou 

osobnost Lukové. Je jí Ing. Stanislav Vimr, člověk, 

který naplno prožívá a už dlouhá léta dokumentuje pro 

nás i pro další generace veškeré dění v obci, ať už se 

jedná o kulturní a společenské či sportovní události 

nebo investiční akce.  

Pan Stanislav Vimr, se narodil 10. října 1951 a přistěhoval se do Lukové s manželkou 

Janou  před 34 lety z Lanškrouna.Jeho koníčkem je kromě jiného historie a zejména 

historie naší obce, také však okolních vesnic a Lanškrouna. Sleduje aktivně veškeré dění 

a protože je i skvělým fotografem, nikdy je nezapomene co nejlépe a nejpodrobněji 

zachytit na svých fotografiích. My všichni se jimi pak můžeme při různých příležitostech 

potěšit, připomenout si osoby či události z minulých let nebo i krásu přírody našeho okolí. 

Početné hloučky lidí u stojanů s jeho fotografiemi dokazují, jak velký o ně mají lidé 

zájem, jak jsou pro ně důležité.Nesmírně oblíbenými se staly i jeho besedy o historii 

hojně navštěvované obyvateli Lukové, ale i zájemci z okolí a to napříč všemi generacemi. 

V době, kdy jsem působila ve funkci starosty obce, jsem pana Vimra poznala jako 

člověka, který má o historii obce opravdový a upřímný zájem a to přesto, že o sobě říká, 

že je vlastně tzv. naplavenina.  Seznamuje nás s novýmipoznatky souvisejícími s dějinami 
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Lukové a okolí, rád o nich diskutuje a od pamětníků pro nás získává další a další fakta a 

zajímavosti z historie. 

Velký zájem mezi lidmi vzbudila i fotokniha, kterou pan Vimr připravil a nechal vydat. 

Jsou v ní na černobílých fotografiích k vidění všechny nemovitosti z Lukové a Květné, 

kdy si podobnou práci s fotografováním všech domů dal před několika desítakmi let i 

bývalý a první poválečný kronikář pan Jan Němeček. Stejné domy nafotil pak p. Vimr v r. 

2015 . 

Za mnohaletou, obětavou, nezištně a stále vykonávanou práci pro obec si zaslouží 

poděkování a velké uznání.  
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ZÁVĚR 

Starý rok 2022 musel ustoupit novému a my k roku 2023 vzhlížíme s nadějí, ale tentokrát 

i s obavami, co přinesou následující dny. Nepomysleli jsme si, že se ve svých životech 

dočkáme válečného konfliktu v Evropě. Ani s koncem roku totiž neskončila válka na 

Ukrajině – ozbrojený konflikt, který trvá již dlouhé měsíce a jehož ukončení zatím není 

v dohledu. Dnes si víc než kdy jindy uvědomujeme, že život v míru – někdy již tak 

otřepané klišé, není samozřejmostí a více si ho proto vážíme. Těšme se tedy na dny příští 

v naší malé vesničce i okolí, v naší milované vlasti.  Ať jsme více spokojeni, že zde 

žijeme a buďme vděčni za každý prožitý den… 

 

NOVÝ KRONIKÁŘ 

Byla to krásná práce zaznamenávat události a pamětihodnosti naší vesničky po celých 9 

let, ale kronikář všechno jen zachycuje pro budoucí čtenáře či pro připomenutí si po 

letech i pro generace současné. Jsou to však hlavně obyčejní lidé, kteří neustále pracují a 

dělají tak prostředí pro život ostatních stále krásnějším a často nejsou ani zmiňováni. 

Kronika je jedinečný a nekonečný příběh, který vlastně píší samotní obyvatelé vesnice či 

města. Doufejme, že to tak bude vždy pokračovat i v dalších dlouhých letech. 

Milí čtenáři, právě jsem dokončila svůj bohužel poslední zápis do obecní kroniky, neboť 

zápisy počínaje rokem 2023 už bude pořizovat nová kronikářka Michaela Čadová 

z Lukové.  

 


